
Nemzetközi workshop zajlott vízellátás
témában Pécsett

Márciusi számunkban beszámoltunk arról, hogy tizenegye-
dik alkalommal rendezte meg a Pécsi Tudományegyetem
Mûszaki és Informatikai Kara a technikai újdonságokat fel-
vonultató szakkiállítást és konferenciát, a Pollack Expót.

A Pécsi Egyetem alapítása 650. évfordulójának szentelt
2017. évi Pollack Expo konferencia szekcióit – csak néhányat
kiemelve: 35th Science in Practice, Kreatív Magyar Elme -
Hungarobotok, Kéménytechnológiák, Hallgatói szekciók a
Tudományos Diákköri dolgozatokból stb. – élénk szakmai
érdeklõdés kísérte.

A Pollack Expo kísérõ-rendezvényeként hiánypótló szak-
mai fórum zajlott le Hatékony vízellátás nemzetközi work-
shop címen a települési és épületen belüli vízellátás aktuális
kérdéseirõl hangzottak el elõadások és gondolatébresztõ kér-
dések, igazi „mûhelymunka” folyt.

Az energiahatékonyság, technológiai innovációk téma-
körei eddig is visszatérõen megjelentek a rendezvény kereti
között. Idén a vízellátás is a fókuszba került, és erre a meghí-
vottak visszajelzései alapján egyre nõ az igény. Az elõadások
a vízellátás hatékonyságának számos témakörét járták körbe.

NyitóelõadáskéntKovács Károly, az Európai Vízügyi Szövet-
ség elnöke a költséghatékonyságra irányította a figyelmet, az
életciklus-költség alapon tervezett vízügyi fejlesztések ismer-
tetésével. Lakner Gábor az ultraszûréses vízkezelés alkalma-
zási lehetõségeit mutatta be egy esettanulmányban, ami sok
elõnye mellett a mennyiségi hatékonyságra is jó példa, víz-
takarékos technológia. Szintén a vízkincs mennyiségi védelmét
taglalta Varga László a hálózati vízveszteség csökkentését célzó
megoldások bemutatásával. Magyarország kedvezõ adottságai-
ra tekintettel nem maradhatott ki a termálvíz-hasznosítás té-
mája sem, az ebben rejlõ lehetõségekrõlSzanyi Jánosbe szélt.

A workshop második részében az ivóvízbiztonság, ivóvíz
higiénia témája köré csoportosított elõadások kaptak teret.
Vargha Márta, az Országos Környezet-egészségügyi Intézet
Vízhigiénés Osztály osztályvezetõ mikrobiológusa a másod-

lagos vízminõség-romlásról, a legionellák túlszaporodásának
hátterérõl tartott ismertetõt. Ezt követõen az épületgépé-
szetben a legionellák ellen alkalmazható eszközökrõl, rende-

letekrõl, jó tervezési, üzemeltetési gyakorlatról hallhattunk
Nagy Zoltántól és Lászlófi Andrástól. Roland Schneemeyer

Ausztriából a baktériummentesHMV-termelés lehetõségeirõl
beszélt frissvízállomással, napkollektorral történõ melegvíz
készítés esetén. Az épületen belüli csõtörésbõl eredõ vízelfo-

lyás elleni védelemre Kaszab Gergely mutatott megoldást.
Szervezõként köszönõlevelet is kaptam a hiánypótló

konferencia megrendezéséért, a mûszaki és közegészségügyi
szakemberek együttmûködésének elõsegítéséért. A szakértõ
hallgatóság – vízmûves szakemberek, épületgépészek, nép-
egészségügyben dolgozók stb. – értõ kérdéseivel további
impulzusokat adott a rendezvény folytatására, annak megvi-
tatandó témáira. Így ígérhetjük: lesz folytatás!

Eördöghné Dr. Miklós Mária PhD
PTE MIK Gépészmérnök Tanszék

Kéménytechnológiák szekció a Pollack
Expo 2017 keretében

A Pollack Expo kísérõ-rendezvényeként került sor idén a
Kéménytechnológiák szekciómegrendezésére. A téma aktua-
litását adták a szakterületen bekövetkezett szervezeti változá-
sok és azok az ellentétek, amelyek a hagyományos és elörege-
dett megoldások és a mai követelmények, valamint az ezek-
nek megfelelõ, korszerû technológiák között megjelentek.

Az elsõ elõadó, Boros András a Katasztrófavédelmi Oktatási
Központ kéményseprõ-ipari képzéseirõl adott tájékoztatást.
Bemutatta a KOKmunkáját és a kéményseprõ képzés beindí-
tásának feltételeit, valamint tájékoztatást adott az eddig meg-
tartott képzések tapasztalatairól. Kiemelte a KOK és a BME
Épületgépészeti és Gépészeti Eljárástechnika Tanszék együtt-
mûködését, amely lehetõvé tette a tanszéki laboratóriumok
igénybe vételét a vizsgáztatások során.

Dr. Barna Lajos „A kémény az épületgépészeti rendszer

része” címû elõadásában arra hívta fel a figyelmet, hogy az
égéstermék-elvezetõ berendezés mûködése szoros kapcsolat-
ban van az épületet érõ hatásokkal és az épületben mûködõ
épületgépészeti berendezésekkel. A „kéményáramkör”modell
segítségével szemléltette az áramkör mûködését létrehozó nyo-
máskülönbség kialakulását és a mûködést zavaró tényezõket:
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a jól záródó nyílászárókat és a belsõ térben nyomáscsökke-
nést elõidézõ elszívó berendezéseket, a szél zavaró hatását.

Keszthelyi István napjaink egyik égetõ problémájáról, a gyûj-
tõkéményekrõl beszélt „Energiatakarékos gyûjtõkémények”
címû elõadásában. Összefoglalta a nyitott gyûjtõkémény-
rendszerek hátrányait és vizsgálta a kérdést, hogy valóban
túlnyomásos-e a túlnyomásos gyûjtõkémény? Elemezte a
gyûjtõkéményre kapcsolódó gázkészülékek együttmûködé-
sének nyomásfeltételeit és azt a kérdést, hogy milyen gáz-
készülékek kapcsolhatók a túlnyomásos gyûjtõkéményekre.

Gyakorlati megoldásokat és fejlesztési eredményeket mutatott
be Szenkovszky István, aki a termofor kémények túlnyomásos

gyûjtõkémény rendszerré való átalakítására a Magyar Ké-
ménygyártó Kft-nél kidolgozott KREA K2 megoldást szem-
léltette. Kitért a családi házakhoz és a faelgázosító, valamint
pellet kazánokhoz kifejlesztett megoldásokra is.

Pavel Ulrich „ALMEVA gyûjtõkémény rendszer megoldá-

sok” címû elõadásában elemezte a gyûjtõkémények állapotát
cseh- és magyarországi tapasztalatok alapján és bemutatta a
meglévõ, valamint újépítésû gyûjtõkémények felújításának
lehetõségeit. Kitért a visszaáramlás ellen biztosító berendezé-
sek szerepére a gyûjtõkémények esetében.

Dipl.-Ing. Heribert von Göwels „A helyiség légterétõl füg-

getlen tüzelõberendezések égéstermék-elvezetõ berendezései”
címû elõadásában áttekintette a megoldandó kérdések széles
skáláját, a felújításoktól és új építésektõl kezdve a gyûjtõ-
kéményekig és az LAS rendszerekig, a mûszaki és biztonsági
követelményeket és a rendszermegoldásokat.

Végezetül Gulyás István a cserépkályhák tervezésének és

méretezésének kérdéseit vizsgálta. Összefoglalta a hõ- és
áramlástechnikai méretezés szempontjait és kérdéseit cserép-
kályhák tervezése esetében és kiemelte az átadás utáni hatás-
fokmérés fontosságát és megoldását.

Úgy vélem, hogy ebben a szekcióban érdekes és nagyon aktuá-
lis kérdések megtárgyalására, problémák felvetésére és meg-
oldások bemutatására került sor. Köszönjük, hogy a Pollack
Expo szervezõi lehetõséget biztosítottak a szekció megszer-
vezésére. A téma aktualitása miatt további szakmai rendezvé-
nyek megszervezése látszik indokoltnak, amit a Kémény-
jobbítók Országos Szövetsége napirendjén tart.

Dr. Barna Lajos

Kéményjobbítók Országos Szövetsége elnökségi tagja
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